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Vedr. kommuner, der bygger store institutioner

Kære Karen

Jeg ved, at du gerne vil gøre en forskel på handicapområdet, og i den sammenhæng vil jeg 
gerne opfordre dig til at tage nogle initiativer til at sikre en positiv udvikling i forhold til at 
afskaffe institutionerne i praksis og ikke kun i teorien. 

Jer er dybt bekymret og oprørt over, at Viborg Kommune ’samler de handicappede i 
kæmpestore bosteder.’, som det fremgår af en artikel fra TV/MIDT-VEST: 
http://www.tvmidtvest.dk/indhold/samler-handicappede-i-store-bosteder. Det fremgår, at 
Viborg Kommune konkret bygger en megastor institution, hvor de samler 60 personer med 
udviklingshæmning eller autisme, og at byggeriet kun er første skridt i Viborg Kommunes 
planer om at samle udviklingshæmmede og andre. Det fremgår, at Viborg Kommune har 
besluttet, at der i Bjerringbro skal opføres en lignende institution.

Det er oprørende læsning. 

Institutionsbegrebet blev ophævet i Danmark i 1998, men det er ikke ført ud i praksis, og 
heller ikke i teorien, når kommuner i Danmark samler mennesker med udviklingshæmning i 
store institutioner. Det er i strid med dansk handicappolitik om institutionsbegrebets 
ophævelse, og bl.a. handicapkonventionens artikel 19 om retten til et selvstændigt liv og til 
at være inkluderet i samfundet på lokalt plan – og retten til frit at kunne vælge bolig.

Jeg vil på det kraftigste opfordre dig til straks at gribe ind, så der ikke bygges noget, der i 
mange år vil komme til at blive en markering af en fejlslagen og uværdig kommunalpolitik, 
hvor det bestemt ikke er hensynet til den enkelte borger og dennes rettigheder, der er i 
fokus. 

Jeg mener, der er behov for konkrete tiltag i form af lovændringer, for at sikre en reel af-
institutionalisering. Det er nødvendigt, at bolig og service adskilles i praksis ved en eksplicit 
ændring af lovgivningen. Servicelovens § 108 skal afskaffes og erstattes med en ren 
anvisningsforpligtelse om, at kommunen har pligt til at anvise borgere, der på grund af en 
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væsentlig fysisk, psykisk eller kognitiv funktionsnedsættelse har svært ved selv at være 
aktivt boligsøgende, en egnet og tidssvarende bolig. Forpligtelsen til at formidle den 
relevante bolig skal lovgivningsmæssigt adskilles fra forpligtelsen til at udmåle hjælp og 
støtte på baggrund af en konkret og individuel vurdering af borgerens behov. Samtidig er 
der behov for at præcisere servicelovens § 107 om midlertidige botilbud, så man sikrer, at 
disse tilbud alene er målrettet borgere, hvor behandling mv. er af tidsbegrænset varighed. 

Det bør også formuleres i lovgivningen, at kommunerne har pligt til at have en inkluderende 
boligpolitik for alle borgere i kommunen – og beslutte en handlingsplan for, hvordan dette 
hurtigst muligt kan realiseres – og uden, at der etableres flere institutioner. 

Det er desværre ikke kun Viborg Kommune, der er på vej i den forkerte retning, og derfor 
haster det med ændring af lovgivningen. 

Handicaporganisationerne bidrager gerne til konkrete initiativer mhp. at afskaffe 
institutionerne en gang for alle! 

Jeg ser frem til at høre fra dig om dette.

Med venlig hilsen

Stig Langvad
Formand


